
Acknowledgements

I  would  like  to  express  my  deep 

gratitude and sincere appreciation 

to  my  supervisor  Dr.  Sayda 

Mahgoub. 

Deep and warm thanks are due to 

Elshaikh.  A.  Elshaikh  for  his 

valuable  assistance  during  the 

preparation of the proposal of this 

study. Thanks are extended to my 

colleagues  in  National  Tree  Seed 

Centre  (NTSC)  specially  Mai 

Mamoun and Soliman ElBager. 

i



 

Abstract

This study was conducted in central Sudan (Gezira and Khartoum States). 

Two dominant Acacia nilotica (Sunt) forests were selected. Mattama forest 

was selected to represent Gizera State; this forest was located along the Blue 

Nile east ElKamlin. In Khartoum State Mogran forest was selected east the 

White Nile near the junction of the two Niles.

The objective of this study was to identify the soil  seed bank of  Acacia 

nilotica and its potentiality in the natural regeneration of Sunt forests.

Soil samples were taken from (0-5 and 5-15) cm depths respectively in an 

area 1m×1m. (Replicated 4 times for each forest and forest type)

The seeds collected from the soil seed bank were counted for soil seed bank 

calculation per unit area and categorized into sound, infected and decayed. 

Then the seeds were sown in germination room of the National Tree Seed 

Centre (NTSC) laboratory. The seeds were divided into two fractions, one 

was sown without treatment and the other was treated with Electric Burner 

(EB) to break seed dormancy and to explore the seeds viability and its power 

to germinate.

The results showed that the soil seed bank is rich in the two forests and in all 

forest types, Mattama forest have bigger seed bank. Gerif soil  in the two 
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forests is richer in seeds than Mayaa and Kerib soil. (0-5) cm depths contain 

more than (5-15) cm depth.

The study showed that germination percentage of seeds that were collected 

from Mattama forest was higher than those collected from Mogran forest, 

furthermore, it was noticed that the germination percentage of seeds which 

were collected from Gerifs of the two forests was higher than that collected 

from Mayaa which in turn was higher than that collected from Kerib.

Finally the germination percentage of seeds collected from the two forests 

was high and enough to regenerate the forests.

The study recommend to give chance the regeneration of Sunt forests from 

sustainable  and  naturally  available  soil  seed  bank,  which  was  found 

sufficient to regenerate the forest, because it is cheap and reduces the efforts 

of afforestation.
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الخلصةة

 غابتتتان أختيت  والخرطوم) حيث الجزيرة (وليت السودان وسط في الدراسة هذه أجريت

 الزررق النيتتل علتتي التمتتة غابتتة أختتتيت  الجزيتترة وليتتة الستتنط. ففتتي اشتتجار فيهما تسود

 البيتتض النيتتل شتتق القرتترن غابتتة أختتتيت  الخرطتتوم وليتتة الكتتاملي. وفتتي مدينتتة شتتق

النيلي.  ملتقري من بالقررب

 داختتل البتتذري الختتزون أي الستتنط بتتذور من التبة محتوي معرفة الي الدراسة هذه هدفت

الطبيعي.  التجدد عملية في منه والستفادة الغابتي من كل

  مت1مساحة في التوالي علي سم15  الي5و سم5  الي0عمق علي التبة عينات  أخذت  

 متتن جمعتتت التتت البتتذور عتتدد قستتم.حستتب لكتتل وكتتذلك غابتة لكتتل  متترات 4 مكتتررة  متتت1×

 ستليمة بتذور التي صتنفت ثتم الستاحة متن وحتدة لكتل التبتة فتي الوجود البذري الخزون

 البذور هذه قسمت القرومي. ثم الشجار مركزبذور في العمل في تالفة وبذور مصابة وبذور

 وذلتتك الكهربائيتتة بتتالبرة معتتاملته تمتتت واختتر معاملتتة بدون زرراعته تمت قسم قسمي الي

انباتها.  وقوة البذرة حيوية عن وللكشف البذرة كمون لزرالة
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 جتتدا. كتتبي قستتم كتتل وفتتي الغتتابتي من كل في الوجود البذري الخزون أن النتائج أظهرت 

 الوجتتود البتتذري الختتزون من أكث  التمة غابة في الوجود البذري الخزون أن أيضا ووجد

 البتتذري الختتزون متتن أكتتث الجتترف فتتي الوجتتود البتتذري الختتزون أن القررن.ووجتتد غابة في

 البتتذري الختتزون متتن أكتتث اليعتتة فتتي الوجتتود البتتذري الختتزون أن و اليعتتة فتتي الوجتتود

 متتن أكث  سم5  الي0 عمق في الوجود البذري الخزون أن وجد الكرب. وكذلك في الوجود

سم.15  الي5 عمق في الوجود البذري الخزون

 متتن أعلتتي التمتتة غابتتة متتن جمعتتت التتت البتتذور لنبات  الئووية النسبة أن الدراسة أظهرت  

 النستتبة أن لتتوحظ القرتترن. وتفصتتيل غابتتة متتن جمعتتت التتت البتتذور لنبتات  الئوويتتة النستتبة

 اليعتتة متتن جمعتتت الت تلك من أعلي للغابتي الجرف من جمعت البذورالت لنبات  الئووية

 متن جمعتت التت تلتك متن أعلتي اليعتة متن جمعتت التت الئووية البذور انبات  نسبة وكذلك

الكرب. 

 الغتتابتي أرض داختتل متتن جمعتتت الت الئووية البذور انبات  نسبة أن الي الدراسة خلصت 

الطبيعى.  التجدد لعملية وكافية جدا عالية

 عتتب القرطوعتتة الستتنط لغابتتات  الطتتبيعي للتجتتدد الفرصتتة باتاحتتة الدراستتة هتتذه توصتت

 يحتتتاج ل وهو الطبيعي التجدد بعملية والكفيل التبة في الوجود الضخم البذري الحتوي

الستراع. من بكثي أقل تكلفة ذو و عالية جهود الي
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